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Peter Klemenc

Kako smo se otroci igrali 
in kaj smo počeli

Rojen sem bil na Murovi kot sin tovarniškega delavca in malega posestnika. Mati 
Marija je doma gospodinjila in skrbela za družino. 
Star sem bil komaj tri leta, ko se nam je v družini pripetila velika nesreča.  
14. avgusta 1930 je s pobočja Mirce pridrsela velika skala in nam hišo porušila 
do tal. Poleg naše hiše je porušila še hišo Alojza Novaka na levi in hišo Tineta 
Hrovata na desni. Dva dni pred tem smo se izselili h kmetu Jakobu Vovku. Pri 
tem so nam bili v pomoč tudi njegovi otroci. Komisija iz Ljubljane je na našo 
pritožbo ugotovila, da je izvajalec pri gradnji novega vodovoda ravnal napačno. 
Tako je voda prišla pod skalo, ki se je odtrgala od tal in zdrsela navzdol. Škodo 
so nam večinoma povrnili. Oče je prodal nekaj zemlje in dobil še posojilo, da je 
lahko zgradil novo hišo na Plavžu. 
Na Plavžu smo imeli otroci veliko prostora za gibanje in igro. Takrat še ni bilo 
vrtcev in tudi ne prometa, torej ni bilo nobene nevarnosti za otroke. Pozimi 
smo se sankali od Koblarjeve hiše do glavne ceste. Prve sani so mi naredili v 
mehanični delavnici. Smučali smo pod cesto v Rovte, boljše smučišče pa smo 
si uredili na Gojzdnikovem travniku. Pod rovtarsko cesto smo si naredili malo 
skakalnico do 15 metrov. Tu sem polomil svoje prve slabe smuči. Nove mi je 
potem izdelal Andrej Čufer, očetov prijatelj, v svojem podjetju. Oče mu je prej 
dostavil tanjši jesenov hlod, premera 25 centimetrov in dolžine dva metra. 
Takrat so že izdelovali smuči z železnimi robovi – »kantami«. Mojstra Čuferja 
sem prosil, če bi mi lahko ob strani napravil utore, jaz pa sem kupil »kante« in 
jih privil na smuči. Namestil sem tudi okovje in še pobarval smuči. Tako sem 
imel za tiste čase kar dobre smuči, saj oče ni imel denarja, da bi mi kupil nove. 
Bilo nas je šest otrok in samo ena plača delavca v železarni. V orodjarni so 
takrat začeli izdelovati drsalke za hokejiste. Naredil sem jih tudi jaz, ko sem se 
tam učil za ključavničarja. Težava je bila, ker nisem imel visokih čevljev, da bi 
jih privil na drsalke, a mi jih je pozneje le uspelo nekje dobiti. Podmežaklo so 
takrat že imeli drsališče za okoliško mladino, mi Plavžarji pa smo si napravili 
led kar za železniškim blokom. S snegom smo ga ogradili in polili z vodo iz 
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potoka. Tako je nastala ledena ploskev. Malo otrok je imelo drsalke. Večinoma 
so se drsali kar v čevljih. Nihče od stanovalcev nas pri tem ni oviral. 
Mulci iz Podmežakle so se včlanili v hokejski klub, mi s Plavža in Murove pa smo 
se bolj ukvarjali s sankanjem. Murovčani so igrali tudi namizni tenis. Sankali 
smo se po rovtarski poti od Jerce do Čuferja in tekmovali med seboj. Tekme 
smo prirejali za železarno in druga podjetja. Tako smo na Jesenicah že leta 
1954 ustanovili prvi sankaški klub v Sloveniji. Kar hitro smo imeli 80 članov. V 
klubu smo imeli sankaško ekipo, ki je bila sposobna izvesti vsa tekmovanja tako 
za železarno kot za druga podjetja. Na našem terenu so se prirejala klubska, 
medklubska in tudi mednarodna tekmovanja. Tako je klub dobil nekaj denarja, 
ker je sodniški odbor delal zastonj. Leta 1960 smo prekinili s sankanjem po 
rovtarski progi. Novo progo smo zgradili v Savskih jamah. S terenskim strojem 
jo je brezplačno naredil Polde Krašovec, član Sankaškega kluba Jesenice. Na tej 
progi smo na ovinke namestili lesene ograje, da je bil spust bolj varen. Veliko 
mladine smo pridobili s tekmovanji s težkimi tekmovalnimi sanmi. Še danes na 
tej progi pripravljajo mednarodna tekmovanja. 
Tudi kegljali smo radi na dvorišču Tineta Horvata. Železne krogle smo dobili v 
železarni.
Poleti smo se kopali pod mlinom na potoku Jesenica. Boljši globlji bazen je bil 
pri Čuferjevi žagi. Spomladi smo ga še dogradili z deskami. Tu smo se naučili 
plavati Murovčani in Plavžarji. Pod skalo je bil kanal, širok za debelejšega 
človeka. Za boljšega plavalca si bil priznan šele takrat, ko si si upal plavati skozi 
ta predor. Vsi smo se bali, da ne bi ostali v tej luknji.
Otroci smo morali med počitnicami nabirati gozdne sadeže: maline, borovnice, 
brusnice. Za malico nam je mama dala samo kruh in rekla: »Marmelado si pa 
kar sami napravite iz malin in borovnic.« Nabirali smo vse do planine Rožca.
Kolesariti smo se učili z moškim kolesom, tako da smo imeli noge v odprtini 
sredi okvirja. Vsakokrat smo prav lepo prosili očeta, da nam je posodil svoje kolo 
za krajšo vožnjo. 
Na travniku pod domom starejših občanov smo igrali nogomet. Največje 
težave nam je povzročala žoga brez notranjega gumijastega zračnega vložka, 
»duše«. Kmalu nam je uspelo dobiti pravo žogo, za katero se je podilo kar veliko 
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mladih. Nogomet smo hodili igrat tudi na Hrušico in Javornik. Včasih smo 
odšli tudi na kakšno tekmo na igrišče kluba Bratstvo, ki je bilo Podmežaklo. 
Med Jeseničani, ki so bili tako dobri, da so igrali v prvi ligi, je bil tudi Plavžar 
Albin Babič. Plavški in Murovški otroci smo hodili tudi k telovadbi v gasilski 
dom. Učitelj telovadbe je bil Karel Neumann. Ker so takrat gasilci že kupili nov 
gasilski avto, nas je smel njihov šofer Anton Vovk včasih malo peljati naokoli. 
To je bilo za tiste čase, ko še ni bilo skoraj nobenega avtomobila, še posebno 
doživetje. 
Malo manj časa za igranje pa smo imeli otroci staršev, ki so obdelovali zemljo. 
Morali smo pomagati. Oče je zame nabavil manjše kose, ki jih je naredil Franc 
Bavda z Murove. Tako sem že pri štirinajstih letih moral kositi. Vse to delo pa 
mi je le koristilo in krepilo zdravje. Ne spominjam se, da bi bili otroci kaj bolni. 
Veliko je bilo gibanja na prostem. Tudi v šolo smo hodili peš, poleti kar bosi. 
Poleti sem moral vsake tri dni po mleko na Rožco, kjer je oče imel krave. Tako 
sem še danes, pri devetdesetih letih, čil in za svoja leta zdrav.

Smučarji okoli leta 1938 (iz Vilmanovega fotoateljeja), hrani GMJ


